
ح کرد علی شکوری راد مطر

تندروها مخل منافع ملی 
تندروها به تقابل با نظام می رسند

یک چهره سیاسی اصلاح طلب در خصوص حملات 
تندروها به ظریف و کفن پوشان خیابانی اظهار داشت: 
این موضوع را در دو سطح می توان تحلیل کرد، در یک 
سطح که سیاسی است به آقای ظریف حمله و نقد سیاسی 
وارد می شود و در سطح دیگر تجمعاتی است که برگزار 
 و در آنها علیه ظریف و رئیس جمهور شعار داده شده و 
بعضا فحاشی می شود.  در سطح نقد سیاسی به آقای 
ظریف و گفته های او، مشخص است که جبهه پایداری 
پشت ماجرا است. طبیعتا آن ها با رویکردهای دولت 
آقای  آن که  خصوصا  هستند.  مخالف   پزشکیان  دکتر 
ح کرده بود که ما چه در مناسبات داخلی  پزشکیان مطر
کنیم،  دعوا  نمی خواهیم  خارجی  مناسبات  در  چه  و 
بلکه می خواهیم با گفت وگو و تعامل دنبال منافع ملی، 
توسعه  کشور و رفاه مردم خودمان باشیم. علی شکوری راد 
گفت: اما این گروه دیدگاه های آخرالزمانی دارند و طبیعتا 
توجهی به مردم، کشور و منافع ملی ندارند. به همین دلیل 
رویکردهای آقای پزشکیان که اساس آن توجه به مردم، 
کشور و منافع ملی است را برنمی تابند. البته در نقدشان 
هم توجه نمی کنند که قاعدتا دکتر پزشکیان در سطوح 
بالا هماهنگی های لازم را برای آنچه که می گوید انجام 
داده و می دهد. این دعوایی بین تفکر آخرالزمانی جبهه 
که می خواهد علمی،  پایداری با دکتر پزشکیان است 
مبتنی بر شواهد و براساس کار کارشناسی کشور را اداره 
کند. به نوشته خبرآنلاین وی افزود: در مورد حرکاتی که 
در قالب خیابان و تجمعات انجام می شود هم می توان 
گفت که شامل نیروهای عملیاتی بدون فکری است که 
توسط آن بخش سیاسی اداره می شوند. برای نیروهای 
عملیاتی باید عملیات تعریف کرد وگرنه ازدست می روند. 
به همین دلیل این بخش سیاسی تلاش می کند آن ها را 
برای هر مناسبتی به خیابان بیاورد و از آن ها بهره برداری 
کند. البته تعداد این افراد زیاد نیست و قابل اعتنا هم 
نیستند. نباید دولت و جناح سیاسی حامی دولت خود 
را درگیر این تجمعات و هوادارانی کند که می خواهند کار 
خود را با شعار و فحش و فضیحت به پیش ببرند. دولت 
و حامیان آن اصلا به آن ها جواب هم نباید بدهند و 
کنشی نداشته باشد. دبیرکل سابق حزب اتحاد ملت  وا
بیان کرد: اما به هرحال دولت در سطح سیاسی باید از 
رویکردهای خودش دفاع کند. جامعه هم از دولت در 
مورد رویکردش و آقای ظریف که بیانگر مواضع آن است، 
حمایت می کند. در حقیقت تندروها احساس می کنند که 
آقای ظریف یک چهره بین المللی و شناخته شده است 
گر حرفی بزند، صدایش در عرصه بین الملل شنیده  و ا
می شود. آن ها می خواهند این وجهه را تخریب کنند، 
ملامت ظریف در حقیقت برای تخریب وجهه ای است که 
دولت از خودش، در سطح بین الملل نشان می دهد. وی 
ادامه داد: در حقیقت تندروها می خواهند رهبری را تحت 
فشار قرار دهند که مطابق خواست آن ها عمل شود. به 
نظر من آن ها در نهایت به سمت تقابل با رهبری خواهند 
رفت. این راهی هم که دارند می روند راه تقابل است. البته 
رهبری تحت تاثیر این فشارها قرار نخواهند گرفت و مبتنی 
بر منافع ملی تصمیم خواهند گرفت. من فکر می کنم که به 
هرحال آنها یک روزی به آن نقطه خواهند رسید که نظام 
نوک شان را به عنوان افرادی که مخل منافع ملی عمل 
می کنند، بچیند. شما این تجربه را در انتخابات گذشته 
که جبهه  شاهد بودید، در انتخابات مجلس، جناحی 
پایدارای هم در آن است، علیه موئتلفین خود کودتای 
انتخاباتی کرد و باعث شد که اعتماد مقام رهبری به آنان 
از بین برود. نتیجه این از بین رفتن اعتماد را در انتخابات 
ریاست  جمهوری شاهد بودیم. در حقیقت انتخابات 
به گونه ای تدارک و برگزار شد که نتیجه آن انتخاب دکتر 
پزشکیان شد، نه جلیلی. به نظر من انتخابات گذشته 
نتیجه بی اعتمادی نظام به جبهه پایداری و نیروهای 
گفته های پیشین مقام  تندرو بود. آنها می خواهند از 
کره استفاده کنند تا در حقیقت اینگونه  رهبری درباره مذا
محذوریت ایجاد کنند. معتقدم این ها روزی به تقابل با 
نظام خواهند رسید و این اعتمادی که از آن ها سلب شده، 

بروز بیرونی بیشتری پیدا خواهد کرد. 

    احمدی نژاد و جلیلی 
شکوری راد عنوان کرد: تندروها به دلیل این که می خواهند 
موقعیت خود را حفظ کنند، شاید در شرایطی که رهبری 
صراحت گفتار داشته باشد سکوت مصلحتی کنند، اما به 
رفتار خود ادامه خواهند داد و در شرایطی که احساس کنند 
کت خواهند شد.  رهبری صراحت بیشتری دارد موقتا سا
وی در مورد مواضع جلیلی و فرار از مناظره با زنگنه بیان کرد: 
آقای جلیلی به خاطر خسارت های هنگفتی که به کشور زده 
کمه شود. من فکر می کنم بعد از احمدی نژاد  است باید محا
کسی که ما را به این وادی فرستاد، یعنی ریل نظام جمهوری 
اسلامی را منحرف کرد و به این مسیر انداخت، آقای جلیلی 
است. او بیشترین خسارت  ها را به منافع ملی وارد کرده و باید 
کمه بشود. من فکر می کنم نامه ای که یکی از قضات به  محا
رئیس قوه قضاییه نوشته بود، باید مبنای تشکیل پرونده 
کمه تا معلوم شود که چرا  قرار گیرد. آقای جلیلی باید محا
این همه خسارت را به مملکت وارد کرده و دنبال چه هدفی 
بوده است. من فکر می کنم حرف آقای زنگنه درست است، 
آقای جلیلی در مساله کرسنت هم خسارت بسیار بزرگی به 
کشور وارد کرده است که محکومیت های ناشی از آن دامن گیر 
جمهوری اسلامی شده و می شود. بابت این محکومیت ها 
ج از کشور به عنوان خسارت برداشت  از اموال ایران در خار
می شود که ابعاد آن ها به چند 10 میلیارد دلار می رسد که 
شاید بیشتر هم بشود. شکوری راد تصریح کرد: مقایسه آقای 
اد به خاطر خسارت های بزرگی  جلیلی با آقای احمدی نژ
است که هر دو به مملکت زده اند. من به نظرم احمدی نژاد 
بیشتر خسارت وارد کرده است، اما آقای جلیلی هم راستا با 
آقای احمدی نژاد تا حد زیادی در خسارات ناشی از او سهم 
داشته است. به نظر من کسانی که جلیلی با اتکا به آن ها، این 
خسارت ها را وارد کرده است، خود آن ها هم مسئول هستند. 

تقریبا  شجاعی:  حمید  ملی-  آرمان 
و  تحلیلگران  جامعه،  از  قابل توجهی  کسر 
کارشناسان بر این موضوع اذعان دارند که 
کشور یا بخش مهمی  امروز حل مشکلات 
کره، تعامل و توافق های  از آن از مسیر مذا
بین المللی می گذرد و هر چه بیشتر در این 
مسیر قدم نهیم بسیار بیشتر می توانیم از 
مواهب و ثمرات آن در راستای حل مشکلات 
چه  ببریم.  بهره  کشور  اقتصادی  ویژه  به 
اینکه در حال حاضر ایران در معاهده ها و 
سازمان هایی مثل شانگهای، بریکس، اوراسیا 
و D8 عضویت دارد که می تواند از ظرفیت آنها 
برای مبادلات اقتصادی استفاده کند. در 
چنین شرایطی اما مساله مهم کشور که شاید 
بتوان آن را مساله اصلی قلمداد کرد بحث 
تحریم هایی است که کشور را تحت الشعاع 
قرار داده و تا زمانی که برای حل این مساله 
نمی توان  نشود  اندیشده  تمهیداتی  مهم 
به حل مشکلات اقتصادی امیدوار بود. لذا 
هر اندازه که ایران روابط دو یا چند جانبه 
به  نگاه  سیاست  با  بخواهد  یا  کند  ایجاد 
شرق خود در زمین روسیه و چین بازی کند 
را  غ های خود  به عبارتی تمامی تخم مر و 
در سبد این دو کشور شرقی بگذارد؛ اما پر 
واضح است که نمی تواند آن طور که باید و 
شاید و آنچنان که انتظار می رود شرایط را 
مطلوب و  به سامان کند. چرا که قدرمسلم 
تحریم ها برقرار است و در اصل موضوع نیز 
چیزی تغییر نکرده است. حتی خود چین 
و روسیه نیز در حوزه مسائل تجارت جهانی 
و اقتصادی با آمریکا مراوده و تعامل دارند و 
نمی توانند این موضوع را نادیده بگیرند که 
بخش زیادی از مراودات تجاری و اقتصادی 
آنها با آمریکاست. لذا قدرمسلم با این تفاسیر 
به دنبال فراهم کردن سازوکاری نمی روند که 
ایران را از شر تحریم های آمریکا نجات دهند. 
چرا که به هر نحوی نمی خواهند خود را در 
مقابل ایالات متحده قرار دهند. از سوی دیگر 
نیز با روی کارآمدن دولت جدید آمریکا به 
گر تا  رهبری دونالد ترامپ شرایط تغییر کرده و ا
پیش از این انتظار می رفت که با روی کارآمدن 
دموکرات ها شرایط بهتری برای از سرگیری 
کنون با روی  کره با غرب فراهم شود، اما ا مذا
کم شده  کارآمدن ترامپ وضعیت دیگری حا
که چیزی برای ایران تغییر  است. هر چند 
کره در  نکرده و تحت هر شرایطی مساله مذا
راستای توافق در جهت رفع تحریم ها نباید 
گرچه بر خلاف  ج شود.  کار خار از دستور 

کره نیست  آنهایی که معتقدند ترامپ مرد مذا
و برای این مدعای خود عملکرد 4 ساله اول 
ک قرار می دهند، نمی توان منکر شد  او را ملا
که ترامپ جدید، از دور اول ریاست جمهوری 
خود تجربه اندوخته و با توجه به تاجرمسلک 
بودنش، بیش از گذشته دنبال تعامل و توافق 
است. در خلال صحبت های اخیر نیز جسته 
کره و توافق با تهران استقبال  و گریخته از مذا
کرده است. چه اینکه دولتمردان تازه کار وی 
نیز این مساله را در دستور کار قرار داده و 
بدان اذعان کرده اند. هر چند که اخیرا مارکو 
روبیو، وزیر خارجه ترامپ در این خصوص 
گفت: »دولت دوم ترامپ آماده توافق با ایران 
تحت شرایط سخت گیرانه است اما به گفته او 
دولت ترامپ مواظبت خواهد کرد تا امتیازی 
که به ایران خواهد داد منجر به تقویت بیشتر 
تهران نشود.« در سوی دیگر به نظر می رسد 
دولتمردان دولت چهاردهم مسعود پزشکیان 
کره معتقدند در صورتی که  نیز که همگی به مذا
کره  کار فراهم شود، مذا شرایط برای این 
کثر منافع ملی  باید از سر عزت و تامین حدا
گر احتمالا توافقی هم رخ داد، ایران  باشد تا ا
بتواند بدون دغدغه و به سرعت منافع خود 

را حاصل کند. 

کره      فرصت مذا
کره با شرق  کره با غرب به اندازه مذا مذا
اهمیت دارد و از همین جهت نیز چندی 
کرات  پیش هیأت ایرانی برای دور دوم مذا
با تروئیکای اروپایی به ژنو رفت. هر چند 

کرات ادامه دار  که به نظر می رسد این مذا
باشد و در ادامه با آماده شدن شرایط برای 
نیز  آمریکایی ها  جدید،  توافق  به  رسیدن 
کرات وارد شوند. برخی معتقدند که  به مذا
کارت اروپایی ها  کرده بازی با  تجربه ثابت 
چندان نتیجه مثبت و خوبی برای ایران 
از  آمریکا  خروج  از  پس  ندارد.  و  نداشته 
برجام اروپایی ها به رغم تلاش های فراوان 
در جهت زنده نگه داشتن توافق و ایجاد 
شرایطی که ایران به منافع خود دست یابد، 
نتوانستند کاری از پیش ببرند و در نهایت 
که  است  بهتر  شدند.  آمریکایی ها  مقهور 
کره به طور  کنار زده شوند و مذا واسطه ها 
مستقیم صورت بگیرد تا بدون پرده پوشی، 
گفت وگوی مستقیم در  واسطه و میانجی  
جهت رفع تحریم ها صورت گیرد. اخیرا ایلان 
ماسک، وزیر بهره وری ترامپ در مصاحبه با 
آسوشیتدپرس عنوان کرد: »ایران بهترین 
کشور برای سرمایه گذاری است. در صورت 
سرمایه گذاری آمریکایی ها در ایران ریسک 
حداقل  به  خاورمیانه  در  سرمایه گذاری 
می رسد.« اهمیت این گفته نیز از آنجا است 
که ماسک از افراد مورد وثوق ترامپ و مخالف 
تندروی است و می تواند روی نگاه ترامپ 
تاثیرگذار باشد. هر چند که اخیرا محمدجواد 
ظریف معاون راهبردی رئیس جمهور و زریر 
شنود  و  گفت  نشست  در  پیشین  خارجه 
پیرامون »نظم جهانی و سیاست خارجی 
گر ما می خواهیم با آفریقا  ایران« اظهارکرد: »ا
یا اروپا رابطه داشته باشیم این رابطه نباید 

در قالب دعوای با آمریکا تعریف شود چرا 
که در این دعوا، کسی جانب ما را نمی گیرد. 
کرات  بدعهدی آمریکا به تاریخچه ای در مذا
تبدیل شد.« ظریف با انتقاد از اینکه فضای 
توسط  آمریکا  با  کره  مذا پیرامون  ملتهب 
کره در ایران شکل می گیرد،  مخالفان مذا
ادامه داد: »من در داووس در تمام نشست ها 
که با فرید زکریا  گفت وگویی  و همچنین در 
کید  کره اشاره کردم و تا داشتم به مشکلات مذا
که ما الان با یک تجربه سنگین به  داشتم 
کره برای احیای برجام باز می گردیم و این  مذا
کار را سخت تر خواهد کرد چرا که دور اول و 
برای رسیدن به برجام این تجربه را نداشتیم، 
اما الان این بدعهدی طرف مقابل تبدیل به 
کرات شده است.« از طرفی  تاریخچه این مذا
احمد بخشایش اردستانی، عضو کمیسیون 
امنیت ملی با اشاره به جمله ترامپ مبنی 
بر اینکه ایران نباید سلاح هسته ای داشته 
گر چنین  باشد، اظهارکرد: »روی هم رفته ا
کره  جمله ای گفته است تمایل خود را به مذا
نشان داده است ما هم که رئیس جمهورمان 
کره شرافتمندانه انجامی دهیم  گفته است مذا
کره برای منافع دو کشور  بنابراین می شود مذا
صورت بگیرد.« لذا به نظر می رسد که می توان 
کراتی از سر عزت و  با رعایت تحفظ هایی مذا
کره  شرافتمدانه را صورت داد و فرصت این مذا

را از دست نداد. 

   پیامی دریافت نکردیم
در  امور خارجه  وزیر  که  بود  روزگذشته 
حاشیه هیأت دولت در جمع خبرنگاران 
پیرامون انتقال پیام از سوی آمریکا اظهار 
از  مشخصی  پیام  هیچ  کنون  تا داشت: 
آمریکا دریافت نکرده ایم و پیامی هم ارسال 
نشده است. سیدعباس عراقچی بیان کرد: 
منتظر  و  است  جریان  در  اروپا  با  گفت وگو 
کشور  گر در  مواضع طرف مقابل هستیم. ا
کره  که باید مذا به این جمع بندی برسیم 
شود به صورت برابر انجام می شود و الان 
این جمع بندی نیست و ما قبلا توافق کرده 
بودیم و آنها توافق را به هم زدند و الان مبنا 
بر بی اعتمادی است و این اعتماد با کلمات 
خوب مشخص نمی شود و باید ما عملکرد 
پزشکیان  مسعود  همچنین  ببینیم.  را 
رئیس جمهور نیز در حاشیه جلسیه هیأت 
کنون ایران از  دولت در پاسخ به اینکه آیا تا
جانب آمریکا پیامی دریافت کرده است، گفت: 

، پیامی دریافت نکرده ایم.«  »خیر
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کره ایران و غرب را بررسی می کند »آرمان ملی« احتمالات مذا

کره تبادلات دیپلماسی در فصل مذا
   مسعود پزشکیان: پیامی از آمریکا دریافت نکردیم

آرمان ملی- گروه سیاسی:  اقتصاد ایران بعد از سال ها 
فرازونشیب هنوز نتوانسته سرعت خود را بر ریل توسعه 
افزایش دهد و علت آن وابستگی اقتصاد به دولت و اشتهای 
زیاد دولتی ها برای حضور در پشت پرده مبادلات مالی 
است. برابر با اصل 44 قانون اساسی قرار بود تا بسیار از 
صنایع سبک و سنگین طی مراحلی به بخش خصوصی 
کوچک تر شده و هم مشارکت  گذار شود تا هم دولت  وا
شهروندان در رقابت های اقتصادی افزایش پیدا کند ولی 
هرچه به جلو رفتیم خبری از خصوصی ها نشد ولی شاهد 
روی کارآمدن نیروهایی پرنفوذی به نام خصولتی ها شدیم. 
خصولتی ها به عنوان نیمی خصوصی و نیمی دولتی خود را 
به اقتصاد ایران تحمیل کرده اند ولی حالا باید بگوییم که 
گذاری ها باعث  عدم تخصص و برنامه ریزی درست در وا
کارآمدی ها در حوزه های مختلف حکمرانی  بسیاری از نا
کنون مسئولان، با گذشت سال ها  شده است. مواردی که ا
کید دارند که باید باتجربه  تداوم شکست بر این موضوع تا
از گذشته به خصوصی سازی واقعی برسیم. حالا مسئولان 
هم به خلأ حضور شهروندان در اقتصاد پی برده اند. در این 
مورد روز گذشته محمدباقر قالیباف گفت:  »ریشه اصلی 
نابسامانی های اقتصادی دورنگهداشتن مردم از اقتصاد 
است«. در این خصوص با یکی از تحلیلگران سیاسی گفت وگو 
کارآمدی ها را  کرده ایم. کنعانی مقدم در این مصاحبه یکی از نا
عدم رسیدن به معنای خصوصی سازی واقعی عنوان می کند 
گذاری ها و بهر ه وری ها  کید دارد تا روند وا و در این مورد تا

شفاف دنبال شود. 

خصوصی سازی 
تشخیص  مجمع  پیشین  عضو  کنعانی مقدم،  حسین  
مصلحت نظام و تحلیلگر مسائل سیاسی در پاسخ به  اینکه 
خصوصی سازی واقعی چه روندی را باید داشته باشد و البته 
از گذشته چه درسی باید بگیریم، به  خبرنگار »آرمان ملی« 
می گوید:  »قانون اساسی و سیاست های ابلاغی از سوی رهبر 
انقلاب در مورد اصل 44 و قوانین مصوب مشخص شده 
است نشان می دهد که در کدام بخش های می توان شاهد 
فعالیت بخش های خصوصی باشیم. ما باید به سمت اقتصاد 
کوچک ترشدن دولت ها  مقاومتی برویم در ادامه شاهد 
باشیم و برای توسعه تعاونی هم باید 7 درصد اقتصاد در 
اختیارشان باشد. متاسفانه تعاونی ها نتوانستد این هدف 

را دنبال کنند و دولت هم روزبه روز در حال گسترده ترشدن 
چون  سال ها  این  طول  در  هم  خصوصی  بخش   است. 
دولتی ها را به عنوان رقیب در برابر خود داشته اند نمی توانند 
خود را تقویت کنند و عملا از میدان رقابت ها دور مانده اند«.

انحصارگرایی 
کنعانی مقدم با اشاره به اختیارات مجلس شورای اسلامی 
ادامه می دهد:  »قالیباف به عنوان رئیس قوه مقننه روی 
این موضوع باید تلاش کند تا در حوزه قانون گذاری و با فعال 
کردن اهرم های نظارتی موانع را از سر راه بخش  خصوصی 
کنون باید در 2 جبهه مبارزه کند،  بردارند. بخش خصوصی ا
آنها هم باید در بازار رقابتی تولیدکنندگان خارجی حضور 
داشته باشند و هم در داخل با رقبایی که به عنوان نماینده 
بخش های دولتی حضور دارند رقابت کنند. بدون بررسی 
میدانی می توانیم به جواب برسیم که چرا بخش خصوصی 
نمی تواند موفق شود. بخش دولتی همواره بر انحصارگرایی 
کید دارند و نیاز است تا با قوانینی از فعالیت شان جلوگیری  تا
کرد زیرا غیبت بخش خصوصی و نفوذ خصولتی ها در اقتصاد 
می شود.  محسوب  توسعه یافتگی  اصلی  مانع  به عنوان 
این چالش عمیقی است که با شعاردادن و برنامه هایی که 

ضمانت اجرایی ندارد چیزی تغییر نخواهد کرد«. 

رشد خصولتی ها
کنعانی مقدم در مورد ابهامات موجود در اصل 44 اضافه 
می کند:  » در مجمع تشخص هنگامی که مسئول کمیته اصل 
گذاری ها  44 بودم، دائم از سازمان ها و نهادها در مورد این وا
گزارشاتی می خواستیم تا ببینیم در رابطه با اجرای قانون چه 
روندی را طی می کنند. متاسفانه برخی گزارش نمی  دادند و 
گر گزارشی هم به دست ما می رسید نشان از عقب ماندگی  ا
بخش های تعاونی و مختلف داشت. در حوزه اجرای اصل 
44، مخالف خصوصی سازی به این صورت بودیم یعنی 
گذار  به جای اینکه تاسیسات به بخش خصوصی واقعی وا
شود، شاهده رشد خصولتی ها بودیم. حتی در مواردی که 
سهام تماما به بخش خصوصی منتقل می شد می دیدیم که 
در پشت پرده چهره های مدیران سابق دولتی دیده می شود 
که عمدتا کارخانه ها و... را به نوعی مصادره می کردند که این 
گذاری نخواهد  نامش خصوصی سازی نیست و این روش وا
گذار می کند وظیفه دارد  بود. هنگامی که دولت بنگاهی را وا

که روندش را بررسی کنند تا اینکه بهره وری و تولید نسبت 
به گذشته سیر افزایشی را در پیش داشته باشد و بتواند 
سودآوری و ایجاد اشتغال کرده باشد. ابتدا باید با نگاهی به 
سوابق خصوصی سازی براساس اصل 44 اشتباهات و موانع را 
شناسایی کنیم تا در ادامه به مفهوم درست خصوصی سازی 

برسیم«.

مردم و اقتصاد 
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورا با اشاره به ناترازی 
در حوزه انرژی و مسائل بانکی و پولی در دیدار علمای 
اهل سنت گفت: »باید قبل از هر چیزی سراغ ناترازی ها در 
عرصه مدیریتی و برنامه ریزی رفته و با استفاده از تجربیات 
بزرگ انقلاب آن را حل کنیم. ریشه اصلی نابسامانی های 
اقتصادی دور نگهداشتن مردم از اقتصاد است. ریشه اصلی 
نابسامانی های اقتصادی دورنگهداشتن مردم از اقتصاد 
است لذا باید در بخش های دولتی برای حضور مردم در 
عرصه های اقتصادی تسهیل گری می کردیم که نه تنها این 
کار صورت نگرفت بلکه مانع تراشی در طول زمان خواسته و 
ناخواسته اتفاق افتاد. امروز بخش عمده قدرت اقتصادی ما 
دولتی است از ظرفیت و حضور مردم در این عرصه استفاده 
نکردیم. در زمان دفاع مقدس، کرونا و توطئه های امنیتی، 
تا زمانی که مردم به میدان نیامدند موضوعات حل نشدند 
همچنین ما بدون مردم نمی توانیم موضوعات فرهنگی را 
حل کنیم«. رئیس مجلس با اشاره به نمایشگاه پیشگامان 
پیشرفت و بیانات رهبری ادامه داد: »رهبر انقلاب در بازدید 
از این نمایشگاه مجددا برای چندمین بار بر حضور بخش 
کید داشتند  خصوصی و بخش مردمی در میدان اقتصاد تا
چرا که ما به توان فکری و قدرت تحول و خلاقیت های آن 
در تمام بخش ها  نیازمندیم. مجلس قانون جهش تولید در 
حوزه دانش بنیان ها و پنجره واحد برای مجوز کسب و کار را 
تصویب کرد. در دوره دوازدهم بر اولویت ما نظارت بر اجرای 
قانون است تا به جای قانون گذاری، کار تنقیح درباره 12 هزار 
قانون موجود انجام داده و آنها تبدیل به حدود ۳000 تا ۳۵00 
قانون کرده تا هم گشایشی در کار شود و هم بخش تورم در 
قوانین برداشته شود. البته نظارت مجلس جنبه کمک به 
دولت خواهد داشت و هرگز با نگاه مچ گیری سراغ آن نخواهیم 
گر قانون  رفت ولی حتما مصر بر اجرای قوانین هستیم و ا

اشکالی دارد حتما آن را اصلاح خواهیم کرد«. 

کید بر مشارکت مردم در حکمرانی گزارش آرمان ملی از تا

خصولتی ها؛ سدی برای توسعه
      کنعانی مقدم: از اصل 44 درس بگیریم

کنش به سخنان ظریف وا

جلیلی و یارانش علیه دولت؟
آرمان ملی- مطهره شفیعی: بازهم تندروها 
و بازهم شکایت از ظریف. از دولت روحانی تا 
امروز که مسعود پزشکیان رئیس جمهور است، 
هجمه به ظریف یکی از برنامه های عادی 
دلواپسان شده است. محمدجواد ظریف که 
معاون راهبردی رئیس جمهور است به اجلاس 
داووس رفت و گفت وگوهایی داشت که همین 
موضوع به بهانه جدید تندروها برای هجمه 
به ظریف تبدیل شد، حتی سعید جلیلی که 
برخی او را به نوعی هدایتگر فکری دلواپسان 
می دانند به میدان آمد تا علیه ظریف سخن 
بگوید. نمایندگان معتقدند نباید مسائل و 
مشکلات داخلی در فضای بین المللی مطرح 
از فرستادن سیگنال  باید  می شد و ظریف 
کره با آمریکا و اظهارات علیه حجاب و عفاف  مذا
و جبهه مقاومت خودداری می کرد. محمد 
سراج نماینده تهران در مجلس از تدوین 
شکایت نامه ای خطاب به دادستان کل کشور 
اخیر محمدجواد  اظهارات  به  اعتراض  در 
ظریف در اجلاس داووس خبر داد. سعید 
جلیلی هم به سخنان مطرح شده در داووس 
تشخیص  مجمع  عضو  داد.  نشان  کنش  وا
مصلحت نظام در پاسخ به سوالی در زمینه 
حضور پرحاشیه ظریف در این اجلاس و طرح 
، بیان کرد: ما  مسائل داخلی در خارج از کشور
به عنوان مدعیان پیشرفت و موفقیت کشور 
باید بدانیم که چه مسیری درست است و مسیر 
خطا به چه دلیلی نادرست است. وی در پاسخ 
به سوال یکی از حاضران در زمینه »تحرکات 
ظریف« افزود: چیزی که به جامعه انسجام 
می دهد مناسبات قانونی جامعه است و اصلاح 
خطایی از سوی هر فردی باید در چارچوب 
قانون باشد. وی ادامه داد: عرصه سیاست 
خارجی رمانتیک نیست و واقعی است و نباید 
با چشم بستن بر واقعیت ها حرکت کرد. عضو 
مجمع تشخیص مصلحت نظام ضمن بیان 
گر کسی  اینکه در مواجهه با واقعیت دیدند ا
کثری وارد می کند باید در مقابل بازار  فشار حدا
پیدا کند، گفت: دیدیم که سناتور آمریکایی 
از همین صحبت های اخیر تفسیر التماس 
کرد و کسانی که می گفتند با حضور ما جنگ 
نمی شود، در ۶ ماه گذشته رژیم صهیونیستی 
به سرزمین ما تعرض کرد. جلیلی با اشاره به 
اینکه شش ماه یک هشتم عمر یک دولت 
است و باید ببینیم چه اقداماتی در این شش 
کید کرد: یک حرکت ممکن  ماه داشته است، تا
است موجب خطای محاسباتی دشمن شود 
و موجب پیشروی دشمن شود و این یکی از 
مباحث مورد اشاره رهبر انقلاب بود. در سال 
۹2 مطرح شد که راه حل مسائل کشور چیست 
ح می کردیم که مشکلات  و همان زمان مطر
اقتصادی کشور چرا باید وجود داشته باشد. 
زمان امام عده ای گفتند که باید گفت وگو کنیم 
و امتیازاتی بدیم تا مسائل حل شود اتفاقا این 
نگاه رای هم آورد. در 11 سال گذشته این مسیر 
یکبار طی شده و در انتها دیدیم که چه پیش 
آمد و در نتیجه طرف مقابل از برجام خارج شد 

و دلار از ۳ هزار تومان به ۳0 هزار تومان رسید.  
کنش شریعتمداری      وا

باره  این  در  هم  شریعتمداری  حسین 
کنش نشان داد و پیش از جلیلی نوشت:  وا
مسبوق  ولی  غیرمتعارف  نابجا،  »اظهارات 
به سابقه ظریف در نشست سالانه مجمع 
جهانی اقتصاد )داووس( مخابره پیام ضعف و 
کنش  جلوه ای از دیپلماسی ملتمسانه بود که وا
نمایندگان مجلس را در پی داشت. اظهارات 
اخیر محمدجواد ظریف در داووس نه تنها 
با شعار دولت )وفاق ملی( سنخیت نداشت 
بلکه مخابره پیام ضعف بود. جو ویلسون، 
نماینده کنگره آمریکا در رابطه با سخنان ظریف 
در نشست مجمع جهانی اقتصاد، توئیت زد: 
کره به  »ظریف به شکل تحقیرآمیز برای مذا
کنون وقت تحریم بیشتر  ترامپ التماس کرد، ا
گر  ایران است.« ظریف در داووس گفته بود: »ا
امروز به جای مسعود پزشکیان، سعید جلیلی 
را به عنوان رئیس جمهوری داشتیم، ممکن 
بود جنگ بزرگی در منطقه در جریان باشد«. 
گر تندروها در ایران  وی همچنین اظهار کرد: »ا
کنون نمی توانستم  مسئولیت داشتند، من هم ا
آزادانه در خیابان های تهران قدم بزنم«. این 
دست از سخنان ظریف که مسبوق به سابقه 
بوده و بارها به اشکال مختلف تکرار شده است، 
کنش  وفاق شکن و جناحی به نظر می رسد که وا

نمایندگان را درپی داشت«.
    نامه دیگری نوشتند

فعالیت  که  آنجاست  تامل  قابل  نکته 
نامه  نگارش  به  محدود  مجلس  در  برخی 
از  پیش  چنانکه  است  شده  ظریف  علیه 
نامه این ۶0 نماینده، نامه دیگری با موضوع 
دوتابعیتی بودن فرزندان ظریف نوشته شد. 
که  نامه ای  نماینده مجلس می گوید:  یک 
1۵0 نماینده امضا کردند؛ نمایندگان به آقای 
قالیباف می گفتند که چرا ورودی ندارید ایشان 
ح کنید و  گفتند اعتراضات را در دیوان مطر
نامه ای به آقای اژه ای بزنید و من از دیوان 
عالی پیگیری می کنم. مصطفی پوردهقان 
کردند.  امضا  نفر   140 تا   1۳0 حدود  افزود: 
مستقلان و چهره های مختلف امضا کردند. 
در این نامی اسمی از آقای ظریف و هیچ فردی 
نیامده و برای همین طیف های مختلف امضا 
ح شده با افراد که در  کردند. در این نامه مطر
 مشاغل حساس بوده و دو تابعیتی هستند

 برخورد شود. 


